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ČESKOSLOVENSKA ÚČAST NA MEZINÁRODNI KONFERENCI 
O MÍROVÉM VYUŽITI ATOMOVÉ ENERGIE 

Pod tímto názvem vyšla ve Státním nakladatelství technické 
literatury v Praze zajímavá publikace, která dává přehled o čin
nosti československé delegace na oné významné mezinárodni kon
ferenci v Ženevě v srpnu 1955, o přínosu československých vědců 
i o některých úspěších cizích. Ženevské konference se zúčastnilo 
asi 1400 delegátů ze 72 zemí. Československo bylo zastoupeno 16 
odborníky. Jejich přehledná zpráva o zasedání- je ve sborníku 
otištěna spolu se 7 referáty, které českoslovenští vědci na kon
ferenci předložili. Jejich obsah může zaujmout i širokou veřejnost. 

Ve využití nukleární energie stojíme na celém světě teprve na počátku mo
hutného rozvoje. Napřed je třeba získat potřebné zkušenosti v tomto zcela novém 
oboru techniky. Velké elektrárny budou uvedeny do provozu teprve v příštích 
letech a až po roce 1960 lze očekávat, že výroba elektřiny z nukleární energie 
začne mít praktický význam. 

V SSSR pracuje již přes dva roky atomová elektrárna o výkonu 5 MW. Ačkoli 
je poměrně malá, je vybudována velmi pečlivě jako průmyslová elektrárna a vy
bavena dokonalými pomocnými zařízeními. Palivem je uran, obohacený isotopem 
U 235 na 5 %. Na základě zkušeností z tohoto reaktoru budou stavěny další 
elektrárny, některé už tak výkonné jako největší elektrárny vodní, a do r. 1960 
má být v SSSR vyráběno asi 2 miliony kW využitím nukleární energie. 

V USA pracuje pokusná elektrárna s výkonem 2 MW od začátku r. 1955. Uživí 
vysoce obohaceného uranu a v reaktoru se odpařuje Voda. Další vývoj rozma
nitých typů reaktorů byl svěřen jednotlivým průmyslovým koncernům a v r. 1960 
má být dosaženo výkonu asi 800 MW. 

Anglie staví elektrárnu o výkonu 50 MW na uran většinou přírodní. Široce 
rozvinutý, ale reálný program Velké Britannie je do značné míry motivován 
nedostatkem uhlí. Naopak Kanada má velké zdroje uhlí i vodní energie, takže 
program výstavby atomových elektráren není tak naléhavý. Proto, ačkoli v zemi 
jsou velká ložiska uranu, bude první atomová elektrárna spuštěna až v r. 1958. 
Zato ve Francii má být uvedena do provozu již letos. 

U nás byla plánována stavba pomalého reaktoru, který měl sloužit vědeckému 
bádání a získání dalších zkušeností. Byly již provedeny příslušné výpočty; reaktor 
měl mít tvar rovnostranného válce o výšce 2,1 m. Začátkem r. 1955 však sovětská 
vláda nabídla několika zemím, mimo jiným i Československu, pomoc při rozvoji 
nukleárních výzkumů. Poskytne nám cennou vědeckou dokumentaci a dodá 
reaktor na obohacený štěpný materiál s výkonem 2 MW a cyklotron pro energie 
až 25 MeV. Umožní tak zřízení ústavu, který se stane střediskem rozvoje nu
kleární energetiky u nás. Tato.nabídka je tedy pro nás velmi významná. Čes
koslovensko má sice značný počet schopných odborníků příbuzných oborů, kteří 
by mohli nukleární bádání rozvinout, ale práce vlastními silami od samých za
čátků by nutně vedla k omylům a k pracnému objevování poznatků ve světě již 
známých, ale utajovaných. Nyní bude možno tuto cestu zkrájtit a tak dospět brzy 
k využití reaktorů i k energetickým účelům. 
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Problematika souvisící s užíváním reaktorů je velmi rozsáhlá. Dlouhým mě
řením je třeba určovat konstanty, charakterisu jící chování neutronů-v reaktoru 
vzhledem k různým konstrukčním materiálům. Teprve na ženevské konferenci 
byly tyto údaje do značně míry zveřejněny < Theorie reaktoru a neutronová fysika 
vůbec je i předmětem rozsáhlých prací thěoretických. Československá delegace 
předložila v Zenevě práci o řešení Boltzmannovy rovnice pro difusi neutronů. 
Vlastnosti elementárních částic se studuji v urychlovačích několika druhů. 

Technologie je také před novými úkoly. Musí se užívat látek nejen s vynika
jícími mechanickými vlastnostmi, ale je třeba dbát i na chováni jejich jader 
v proudu neutronů. To vede k volbě zcela neobvyklých materiálů, které je třeba 
studovat. Také odvádění tepla z reaktoru se provádí různými technicky nároč
nými způsoby (sovětské referáty na konferenci vzbudily v té věci značnou po
zornost) a nové typy strojních zařízení s vlastnostmi dosud nepožadovanými se 
řadi vedle elektrických přístrojů na měření intensity zářeni a ovládání reaktoru. 
Velké firmy kapitalistických zemí se horečně připravují na konkurenční boj 
v atomovém průmyslu a socialistické státy pečlivě plánují rozvoj nových, ne
tušených oborů techniky. 

Využití nukleárních paliv je pochopitelně mocným podnětem pro geologii a mi
neralogii, aby zkoumaly známá naleziště uranu a thoria a pomocí nejmodernějších 
method hledaly ložiska nová. Zavádějí se také nové způsoby, ják získat-štěpné 
materiály z nalezišť chudších, na př. z břidlic, fosfátů a z uhlí, obsahujících malá 
množství uranu. Cena nukleárních paliv je ovšem značná, zvláště (když ve většině 
reaktorů se využívá jen uranu U 235; jeho cenu lze s tohoto hlediska pokládat za 
140krát větší než cenu uranu přírodního. Získání uranu obohaceného tímto iso
topem je ještě nákladnější. Tím významnější jsou t. zv. reaktory produkující, 
které získávají nový štěpný materiál. Přeměňují totiž běžný iscítop U 238 na plu
tonium a thorium na U 233 ve větší míře, než se štěpný materiál v reaktoru 
spotřebovává. Tento proces umožní využít Stoprocentně veškerého přírodního 
uranu a thoria k výrobě energie. 

Z reaktoru se teplo odvádí kapalinou, která jim buď jen protéká nebo se v něm 
odpařuje; v některých typech pak nukleární palivo samo ve směsi s vhodnou 
látkou protéká reaktorem a mimo něj předává teplo pracovní látce. Na hospodár
nost výroby má ovšem vliv i klasická část elektrárny. Provozní náklady lze 
poněkud snížit, jestliže se použije páry o velmi vysokém tlaku. V posledních letech 
bylo již dosaženo i v průmyslu tlaků přes 300 at. Jak ukazuje podrobný rozbor, 
zdá se, že v atomových elektrárnách se bude ještě nějakou dobu užívat tlaků 
nižších, lépe vyzkoušených, aby bylo možno soustředit výzkumné úsilí na ty 
složky, které jsou principiálně nové; později se však jistě přejde na vyšší pa
rametry therrhodynamického cyklu. 

Není ovšem pochyby, že energie vyrobená v atomových elektrárnách bude 
z počátku dražší než energie z elektráren parních a vodních. Je to jednak proto, 

\že nutné výzkumné, práce jsou neobyčejně nákladné, jednak proťb, že se stále 
ještě pochopitelně neužívá nejdokonalejších způsobů využití paliva. Přesto je 
nutno nukleární energetiku dále rozvíjet, jak ve světovém měřítku, tak i u nás. 
Je jisté, že v budoucnu se bude, cena této energie snižovat. Podrobný rozbor pak 
ukazuje, že potřeba energie, zvláště elektrické, stále poroste (v r. 1975 se od
haduje u nás aspoň ná 80 miliard kWh), zatím co zdroje vodní energie na našem 
území jsou omeezny a některých nelze využít pro technické obtíže a přednostní 
ohledy na zásfibovátíí vodou; další zásoby pálivá jsou pak v obtížných geologic
kých poměrech nebo špatné jakosti, takže náklady na těžbu a využiti se zvyšují. 
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Kdyby se mělo i po r. 1965 zvýšení spotřeby energie krýt z klasických zdrojů, 
znamenalo by to zvýšení výrobních nákladů. Kromě toho je uhlí třeba i jako 
suroviny v chemickém a hutním průmyslu. Naproti tomu má náš stát dostatečné' 
zásoby nukleárních paliv. Lze předpokládat, že v r. 1970 by byla u nás asi třetina 
energie vyráběna v atomových elektrárnách a byla by asi o 15 % levnější než 
z jiných zdrojů. Odhadovat vývoj do další budoucnosti by ovšem bylo velmi 
nejisté, neboť je nutno do té doby očekávat značný pokrok v neukleární fysice 
a snad i principiální změny ve využití nukleární energie různých, i lehkých prvků. 

Užití výsledků fysiky atomového jádra v praxi se však neomezuje jen na ener
getiku, o kterou má širší veřejnost snad největší zájem. Nejznámější je dnes 
užití uměle vyrobených radioaktivních isotopů k léčení některých chorob ozařo
váním. Užívá se jich na př. při polycythemii, leukemii, hyperthyreose, karcinomu 
štítné žlázy, rakovině a j . a do značné míry se již tyto methody staly běžnými 
methodami klinickými. Pacienta lze nejen ozařovat zvnějšku, ale lze i užít ra
dioaktivních isotopů některých prvků, které se v některém místě těla hromadí. 
Tak na př. jod se hromadí v štítné žláze, čehož bylo úspěšně užito k léčení ra
koviny hrtanu. Léčení má mnohé přednosti proti aplikaci roentgenových paprsků. 
Pohyb takových isotopů v těle lze snadno sledovat, čehož *se užívá v diagnostice, 
zvláště u chorob štítné žlázy a krevního oběhu. Podobně bylo studováno i pro
nikání postřiku do listů vyšších rostlin, důležité pro hnojení na list. Na obdobném 
principu bylo založeno užití radioisotopu fosforu k měření rychlosti toku řek 
místo barviva, í;ale jeho výhody nejsou tak jednoznačné. Zato má vodní hos
podářství užitek z měření vodní hodnoty sněhu. Používá se při tom radiokobaltu 
a posuzuje se absorpce záření gama ve sněhu. Zařízení lze umístit i na nepřístup
ných místech a umožňuje, aby se přehrady připravily na jarní povodně. Na velkém 
zpofhalení neutronů při srážce s jádrem vodíku je založena i methoda, kterou 
lze snadno určit vlhkost půdy a stav spodních vod. V Ženevě bylo o tom zvláště 
referováno. 

Mnohostranné jsou i aplikace ve strojírenství. Radioaktivních prvků se tam 
používá hlavně k prosvěcování výrobků a k hledání skrytých vad. Mimo jiné se 
na př. prosvěcují sváry vysokotlakých trubek, což zkvalitňuje práci svářečů a 
zvyšuje bezpečnost. Ryl již sestaven sborník gamagramů, který slouží k vyhod
nocování snímků. Pracuje se na přístroji k studiu opotřebení strojních součástí 
a difuse uhlíku při cementování oceli. Velký význam pro náš lehký průmysl bude 
mít i methoda bezdotykového měření tlouštek. 

Náš stát dováží z SSSR asi dvacet druhů isotopů a předpokládá se, že v bu
doucnu je budeme sami vyrábět. Jejich užití je usnadněno tím, že náš průmysl 
je schopen aspoň v nejnutnější míře přispívat potřebnými elektrickými apara
turami. 

Rostoucí užívání radioaktivních látek nese s sebou i problémy ochrany před 
zářením. Pro práci s isotopy byla již vypracována státní norma, která předpisuje 
jistá bezpečnostní opatření. V reaktorech však vznikají radioaktivní látky v takové 
míře, že je na př. otázka, co dělat s nebezpečnými odpadky, které se už dále 
nezpracovávají. Uvažuje se o jejich potopení na dno oceánů nebo umístění blu-
boko pod zemí. Přesto lze očekávat, že se zvýší hladina radioaktivního záření na 
Zemi i obsah radioaktivních látek v pitné vodě. Proto biologové podrobně studují 
vliv záření na lidský organismus, aby mohli odpovědně rozhodnout, jakou in
tensitu záření beze škody snese. Je ovšem otázka, zda lze na člověka přenášet 
výsledky pokusů na nižších živočiších (dokonce na hmyzu);*>protože dokonalejší 
nervová soustava má příznivý vliv na obranné schopnosti organismu. Je také 
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dokázáno, že v závislosti na dávce dochází ke změnám kvalitativně odlišným 
Vcelku nutno říci, že otázka není dosud uspokojivým způsobem rozřešena. <\ 

Nejškodlivější jsou ovšem náhlé velké dávky záření, jež může vzniknout buď 
následkem nehody nebo při výbuchu atomové bomby. Proto českoslovenští dele
gáti navrhli konferenci, aby vyzvala k zastavení pokusných výbuchů. Bude-li se 
naopak užívat atomové energie k mírovým účelům v duchu lidskosti a spolu
práce mezi všemi národy, přispěje to nejen k hmotnému blahobytu lidstva, ale 
rostoucí počet vysoce kvalifikovaných vědeckých pracovníků bude mít příznivý 
vliv na zvyšování kulturní úrovně a hlubší poznání vlastností hmoty bude tak 
aktivním prvkem pokroku i v oblasti ideologické. 

Obsah p u b l i k a c e : 

Zpráva z Mezinárodní konference o mírovém využití atomové energie, konané ve dnech 
8.—20. srpna 1955 v 2enevě. 

Akad.emik F. Šorm: Mírové využití atomové energie v Československu. 
Ing. Č. Š i m á n ě : Použití radioisotopů v Československu. 
Ing. Dr A. Ševč ík : Perspektivy rozvoje energetiky ČSR a využití jaderné energie pro 

mírové účely. 
Prof. Ing. J. B e č v á ř a Ing. Dr A. Š e v č í k : Vliv činitelů vyplývajících z tepelné a elek

trické části procesu na ekonomiku výroby elektřiny v jaderných elektrárnách. 
J. U r b a n e c : Neutronový měřič vlhkosti půdy. \ 
I.. T r l i f a j : Válcově souměrné řešení Boltzmannovy rovnice podle methody sférických 

harmonik. 
Prof. Dr F e r d . H e r č í k : Perspektivy rozsáhlého využití atomové energie s hlediska 

radiobiologie. 
Dr Jan Veit 

SOUČASNÉ PROBLÉMY ASTROFYSIKY 

Na nové krynjské astrofysikální observatoři se konala ve dnech od 19. do 22. 
září 1955 konference o současných problémech astrofysiky, na nichž se v nové 
observatoři pracuje. Konference se zúčastnili sovětští i zahraniční vědečtí pra
covníci, také delegace z Československa. 

V krymské astrofysikální observatoři se pracuje na třech hlavnícH problémech; 
je to fysika plynných mlhovin a mezihvězdného prostoru, fysika Slunce a fysika 
hvězd. Těchto problémů se též týkaly referáty na konferenci přednesené. 

Mnoho nových objevů v oboru zkoumání mezihvězdného plynu a difusních 
mlhovin bylo učiněno pomocí originální methodiky, založené na fotografování 
mlhovin ve vodíkovém světle. Bylo objeveno mnoho nových mlhovin a podrobně 
prozkoumáno jejich složení, o čemž bylo referovánb v příspěvku nazvaném 
»0 magnetických polích v mezihvězdném prostoru a v difusních mlhovinách«. Ve 
prospěch existence magnetických polí v mezihvězdném prostoru svědčí i pozoro
vaná polarisace světla hvězd. Dále byly předneseny tyto referáty: Dynamika di-
fusní hmoty, Rychlosti jasných hvězd a mezihvězdný plyn, O původu a vývoji 
planetárních mlhovin, O nepřetržitém zářeni hvězd typu T Tauri ve spektru, O roz
ložení energie ve spektrech hvězd, Některé problémy fysiky Slunce, O ultrafia
lovém záření při chromosférických erupcích, Korpuskulární emise, O otázce 
emanace hmoty s povrchu Slunce, O pracích na fofometrii slunečních skvrn, 
O statistických výzkumech spojených se změnami počtu slunečních skvrn na 
různých stupních jejich vývoje, O rozložení teploty a jejím maření v různých 
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